
Jože Smole
med šisenskimi šolniki

Na pobudo aktiva ravnateljev
osnovnih šol je občinska konfe-
renca SZDL Ljubljana Šiška ko-
nec avgusta meseca pripravila
pogovor z Jožetom SMOLE-
TOVI, predsednikom Republi-
ške konference SZDL.

Jože Smole je spregovoril
o številnih aktualnih vprašanjih,
med drugim se je dotaknil go-
spodarskih gibanj. ki jih oprede-
Ijujejo predvsem velika rast cen.
naraščajoča inflacija in padec
standarda ter s tem povezani so-
cialni problemi. Menil je. da bi
kljub vsem težavam morali
vztrajati pri uveljavljanj.u trga.
Dejal je tudi. da je v politiki
zveznega izvršnega sveta prišlo
do sprememb. da pa je odnos do
tcga organa. šc vedno tak kot
prcd časom, ko so postavljali
vprašanje o njegovi zaupnici, če-
prav njegova nova ekonomska
politika zasluži podporo. Pro-
gram. ki ga je pripravila tako
imenovana Mikuličcva komisija
in ki zajema tako spremembe na
ekonomskcm kot na političnem
področju ter spremembo delova-
nja in vloge ZKJ, je dober, in
slovenski člani, ki so sodelovali
v komisiii. so ga pozitivno oceni-
li. Jože Šmole se je dotaknil tudi
ustavnih sprememb in pojasnil.
kakšne spremembe bodo prinesli
tako na družbenoekonomskem
področju (odpiranje trga. večja
samostojnost gospodarskih sub-
jektov, odpravljanje zemljiškega
maksimuma, naložbe občanov in
tujega kapitala), kot tudi na poli-
tičnem. kjer naj bi prišlo do po-
večanja demokracije. Slovenci
so ob usklajevanju sprememb
ustave dosegli nekaj pomembnih
uspehov. čeprav je še vedno pre-
cej vprašanj. kjer še niso dosegli
soglasja.

Kosovo. ki je še vedno po-
memben problem v Jugoslaviji,
jc bilo naslednje področje, o ka-
tercm je spregovoril Jože Smole.
Menil je. da je vprašanje Kosova

ključno povezano s stabilizacijo
Jugoslavije in. da prihaja večkrat
do napetih situacij. Tako so de-
nimo vse pogostejši napadi na
številne politike. Zdi se. da v dr-
žavi kjer je nekoč obstajalo spo-
štovanje do avtoritet, danes ne
upoštevajo nobene več, kar tudi
ni v skladu s priporočili CK ZKJ.

Spregovoril je še o ustavnem
položaju Srbije in menil. da je
potrebno zagotoviti avtonomijo
obeh pokrajin, ter o nekaterih
posledicah sojenja na vojaškem
sodišču v Ljubljani, ki je poteka-
lo v srbohrvaščini. Takšen posto-
pek je povzročil precej težav
med drugim tudi slovenskim
manjšinam v Avstriji in Italiji,
kjer nacionalistične sile to dej-
stvo izkoriščajo v svoj prid.

Jože Smole je predstavil tudi
nekaj aktualnih političnih doga-
janj v Sloveniji. Tako je med
drugim dejal, da bi morali pri-
praviti socialni program, da bi
morali odpraviti znani 133. člen
in osvetliti perspektive čioveko-
vih pravic na konferenci, ki bi
bila posvečena temu vprašanju.
Menil je tudi, da bi se morali
lotiti zakonodaje s področja vo-
jaških sodišč, ki naj ne bi imela
pravice obsojati civilistov. Pri
tem je omenil. da se mu zdijo
pisanja nekaterih časopisov, de-
nimo Narodne armije, preostro
reagiranje na opozorila, da so
v armadi kršene človekove pra-
vice denimo v primeru Bogataj.
Menil je, da pač do takšnih kriši-
tev prihaja povsod in da ni nič
čudnega, če se kaj takega pripeti
tudi v armadi, pač pa je treba
pogledati, za kaj gre. Teh vpra-
šanj naj bi se lotila tudi prej ome-
njena konferenca.

V nadaljevanju je Jože Smole
odgovoril na številna vprašanja,
ki so jih postavljali udeleženci
pogovora, sukala pa so se pred-
vsem okoli težje gospodarske si-
tuacije in položaja šolstva v njej,
do zdravstva in socialne politike.


